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وزیر خارجه قطر در سخنانی خواستار کمک کشورهای مختلف 
در سراسر جهان به ملت افغانستان شد. به گزارش ایسنا، محمد 
بن عبد الرحمــن آل ثانی، وزیر خارجه قطر در گفتگو با فاکس 
نیوز اظهار کرد که از زمان تســلط طالبان بر افغانستان تاکنون 
بزرگترین عملیات خروج در طول تاریخ انجام شده است. ۶۰ هزار 
از این افراد از طریق دوحه از افغانســتان خارج شده اند و طالبان 
متعهد شده است کسانی که اسناد مناسب در اختیار دارند بتوانند 

افغانستان را ترک کنند. 

وی افزود: برخی از اتبــاع خارجی هنوز تصمیم به 
خروج نگرفته اند و در مورد زمان تصمیم گیری آن ها 
شــفافیت وجود ندارد. آنچه که مــا در حال حاضر 
تلاش می کنیم انجام دهیم این اســت که با طالبان 
برای خروج شهروندان از طریق هواپیماهای اجاره ای 

از کشور به توافق برسیم. وزیر خارجه قطر ادامه داد: اقدام طالبان 
برای انتصابات جدید در دولت که شامل برخی قومیت ها و برخی 
افراد غیر وابسته به این جنبش می شود، یک گام مثبت کوچک 

است. وی همچنین ابراز امیدواری کرد که طالبان به 
تعهداتــش عمل کند. محمد بن عبد الرحمن گفت: 
طالبان باید نشان دهد که میانه رو بوده و تغییر کرده 
اســت اما اگر این اتفاق رخ ندهد ما معتقد هستیم 
که ثبات همیشــگی نخواهد بــود و با یک وضعیت 
نگران کننده مواجه خواهیم شــد. وزیر خارجــه قطر افزود: اگر 
جامعه بین المللی به مردم افغانســتان کمک نکند، ممکن است 

ناآرامی های اجتماعی در نهایت به جنگ داخلی منجر شود. 

قطر: جهان به ملت افغانستان کمک کند
دیدگاه خود در مورد مطالب و گزارش اصلی این صفحه را به صورت پیامک با شماره ۳0001414۲7 در میان بگذارید.

آفتاب یزد - رضا بردستانی: اگرچه محمد اسلامی گفته بود در سفر 
به وین از »مذاکره ی برجامی« خبری نیســت اما حضور رئیس جدید 
ســازمان انرژی اتمی ایران در وین توأم با دیدارهای برجامی شد کما 
این که حضور امیرعبداللهیان در نیویورک نیز تحت الشعاع مذاکرات 
برجامی قرار گرفت تا جایی که خبرنگار صدا و سیما در نیویورک مدعی 
شد: »برخی منابع از احتمال برگزاری نشست ۱+۴ با موضوع برجام در 
حاشیه مجمع عمومی سازمان ملل خبر می دهند. موضوع هنوز قطعی 

نیست اما سالن شورای امنیت برای نشست رزرو شده است.« 
تا به امروز - لحظه ی تدوین این گزارش - تمامی اخباری که از وین 
و نیویورک مخابره شده، رنگ و بوی برجامی دارد و این اساساً طبیعی 

است و جای هیچ اگر و اما و پرسشی باقی نمی ماند. 
»رایزنــی برجامی ایران و اتریش«، »واکنش آمریکا به تغییر ترکیب 
تیم برجامی ایــران«، »انتقاد امیرعبداللهیان ازعدم پایبندی ســه 
کشــور اروپایی به تعهدات برجامی«، »هایکــو ماس: درباره برجام با 
ایران گفت وگو می کنیــم«، »رایزنی برجامی ایران و آلمان در وین« 
و »اولیانــوف: تغییر در مذاکرات برجامی در دولت جدید ایران امری 
طبیعی است« چند تیتر از میان صدها تیتری است که نشان می دهد 
»برجام« مهم ترین مســئله ی جهان با ایران اســت و گریزی از این 

مسئله وجود ندارد! 

< دیدار نمایندگان ایران، اتحادیه اروپا، ترکیه و عربستان سعودی
       در نیویورک

به گزارش ایلنا، بلومبرگ مدعی شد که گزارش هایی مبنی بر دیداری 
در نیویــورک بین نمایندگان عالی رتبه ایران، اتحادیه اروپا، ترکیه و 
تعدادی از کشــورهای عربی از جمله عربستان سعودی منتشر شده 
است. در این خبر آمده است: به نظر می رسد این دیدار بیانگر تلاش ها 
برای کاهش تنش در خاورمیانه و آمادگی تهران برای از ســرگیری 

گفت وگوهای برجامی است. 
این خبر در میان صدها خبر و تیتر برجامی از آن جهت حائز اهمیت 
اســت که »ریــاض« در تازه ترین اظهارات خود، بــر حضورِ خود در 
مذاکراتِ برجامی تأکید داشته و این دیدار می تواند بیشتر از آن که به 
رفع تنش ها میان عربستان و ایران مربوط باشد به ادامه ی مذاکرات 

ایران و ۱+۴ ربط داشته باشد. 

< عربستان خود را محق می داند! 
قاسم محبعلی، دیپلمات پیشین که قبلًا نیز در این باره با آفتاب یزد 
گفتگو کرده بود در تازه ترین اظهارات خود با تأکید بر این مسئله که 
»سیاســت خارجه« یک امر چند وجهی و چند جانبه است و نه دو 
وجهی و دوسویه، می گوید: این که فکر کنیم در دیپلماسی، دو کشور 
می توانند بدون توجه به دیگر کشورها و فارغ از دغدغه های منطقه ای 
و بین المللــی به تفاهم و توافق کامل دســت پیدا کنند قطعا گمانه 
اشتباهی است خاصه در جهان امروز که دیپلماسی، بیشتر از هر زمانی 
به شکلی زنجیرگونه به هم متصل و به هم پیچیده است یعنی ترکیه 
در عین حال که می کوشد روابط خود با ایران را ارتقا ببخشد در همان 
حال به روابط خود با روسیه، ایالات متحده آمریکا، عربستان و حتی 
اسرائیل و افغانستان و چین نیز فکر می کند پس این که انتظار داشته 

باشیم عربستانی ها بدون توجه به روندِ مذاکرات ایران و ۱+۴ پای میز 
مذاکره با تهران حاضر شــوند و صرفــاً درباره ی اختلافات فی مابین 

گفتگو کنند، فرض و انتظار بی پایه ای است. 

< یمن یک بخش ماجرا است
محبعلی با اشــاره به موضوع اختلافات فــی مابین تهران و ریاض و 
با پرداختن به این موضوع که بحث »یمن« تنها بخشــی از ماجرای 

دنباله دار ایران و عربستان است ادامه می دهد: »وقتی در گزارش های 
منتشــر شده، فعالیت های هسته ای ایران - به درست یا غلط - برای 
جهان و منطقه خطرناک عنوان می شــود هرچنــد ایران اصرار دارد 
فعالیت های خود را صلح آمیز جلوه دهد اما برای عربستان مهم است 
به این اطمینان دست پیدا کند فلذا بهانه را حمایت ایران از حوثی های 
یمن قرار می دهد اما در اصل موضوع حکام سعودی، برنامه ی هسته ای 

و موشکی تهران است که آن ها را نگران کرده است. 

< کشورها با ایران وارد تعهدات بلند مدت نمی شوند
این تحلیلگر مسائل بین المللی و جهان عرب در واکنش به این موضوع 
که »رئیسی« در موضع گیری های اخیرِ خود بر حل و فصل مشکلات 
با »همســایگان« و رفع تنش میان تهران و این کشورها تأکید کرده 
و اهمیتِ همســایگان را در درجه ی بالایی برشمرده اما عملًا در این 
موضع یعنی دیپلماســی همسایگان به بن بست خورده ایم به آفتاب 
یزد می گوید: مثل بسیاری از کشورها، سیاست های اعِلامی جمهوری 
اسلامی ایران با سیاست های اعِمالی تهران تفاوت دارد و همین مسئله 

کشورها را دچار تردید و احتیاط می کند. 
نکتــه ی دیگری که محبعلی بدان اشــاره می کند؛ وضعیت نامعلوم 
مذاکرات برجام و بحث تحریم ها است. او ادامه می دهد: اقتصاد امروزه 
راه خودش را می رود کاری هم به سیاست های »نه شرقی - نه غربی« 
ما ندارد وقتی کشــورها می بینند ایران همچنــان تکلیف مذاکرات 
هسته ای خود را معلوم نکرده و تحریم ها نیز به قوت خود باقی است 
قطعا وارد قراردادهای طولانی مدت با ما نمی شــود این مسئله صرفاً 
به همســایگان نیز ختم نمی شود حتی چین و روسیه نیز موردی و 
براساسِ منافعِ خود از ما نفت می خرند و در ازای آن به ما کالا تحویل 
می دهند که همین مسئله نیز اگر برای آن ها ایجاد دردسر کند ادامه 

پیدا نمی کند. 

< چرا مسائل مان با عربستان را حل نمی کنیم؟! 
قاســم محبعلی در واکنش به این پرسش که اگر برای عربستانی ها 
مذاکــرات و نتایج مذاکرات برجامی تا به این اندازه مهم اســت که 
هرگونه توافق منوط به این مســئله است چرا مسائل فی مابین حل 
و فصل نمی شود، خاطرنشان می سازد: اساساً جدا کردن عربستان و 
آمریکا و سیاست های این دو کشور و تصمیمات آن ها غیر ممکن است 
یعنی اگر فکر کنیم بدون حل و فصل مسائل مان در مذاکرات برجام 
قرار است با عربستان به یک توافق همه جانبه دست پیدا کنیم قطعا 
دچار خطایی نابخشودنی شده ایم مضاف بر این که عربستانی ها علاوه 
بر مسائل هسته ای روی برخی مواضع تهران علیه بعضی کشورهای 
منطقه از جمله بحرین نیز حساسیت هایی دارند بگذریم از مسئله ی 

یمن که بخش مهمی از اختلافات را دامن زده است. 
وی یادآور می شود طی سه دهه ی گذشته تنش های جدی با عربستان 
داشته ایم چه در آن زمان که درگیر جنگ با عراقِ زمان صدام بودیم 
و چه زمانی که آن حوادث تلخ برای سفارت و کنسولگری عربستان 
رخ داد پس می بینیم منهای مســائل منطقه ای و بین المللی، برخی 
اختلافات ایران و عربستان به قدری جدی است که به آسانی نمی توان 

از حل و فصل آن ها سخن به میان آورد.

محبعلی، تحلیلگر مسائل منطقه در گفتگو با آفتاب یزد: کشورها وارد تعهدات بلند مدت با ایران نمی شوند

تکلیف مذاکرات برجامی زودتر روشن شود

وزیر خارجه کشورمان در دیدار با مسئول سیاست خارجی اتحادیه 
اروپا تاکید کرد: متاسفانه رفتار و سیاستهای دولت بایدن تاکنون در 
رابطه با ایران و برجام غیرسازنده بوده است. به گزارش ایسنا، حسین 
امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه کشــورمان و جوزپ بورل در ادامه 
دیدارها در حاشیه هفتاد و ششمین اجلاس مجمع عمومی سازمان 
ملل متحــد در نیویورک دیدار و در خصــوص موضوعات مختلف 
ازجمله برجام و تحولات افغانســتان گفتگو و تبادل نظر نمود. وزیر 
 امور خارجه در این ملاقات با تاکید بر این امر که دولت رئیســی در 
چارچوب اصول، عملگراست و لذا بدنبال نتیجه عملی در مذاکرات 
است، اظهار داشت: همانطور که قبلا گفته شده است، ما با جدیت 
 در حال بررسی سوابق مذاکراتی هستیم و دولت جدید مذاکرات را 
ازسر خواهد گرفت. ملاک ما عمل طرفهای مقابل است و نه اظهارنظر 
آن ها. دولت جدید در حال مرور و مطالعه پرونده مذاکرات انجام شده 
است. نه اتلاف وقت میکند، نه رفتار غیر سازنده آمریکا را می پذیرید 

و نه کشور را معطل وعده های توخالی سابقه دار خواهد کرد. 
امیرعبداللهیان تاکید کرد: متاسفانه رفتار و سیاستهای دولت بایدن 
تاکنون در رابطه با ایران و برجام غیرســازنده بوده اســت. بایدن با 

وجــود آنکه به صورت زبانی از سیاســتهای ترامپ انتقاد کرده اما 
در عمــل در قبال ایران همان سیاســت ها را دنبال می کند. وزیر 
خارجه در ادامــه ضمن تقدیر از تلاش های بــورل برای پیگیری 
روند مذاکرات، اظهار داشت: اگر آمریکایی ها فکر می کنند با اعمال 
فشار علیه ایران نتیجه می گیرند صد در صد اشتباه می کنند. مردم 
ایران نشــان داده اند به فشــار و تهدید پاسخ سخت می دهند. سه 
کشــور اروپایی بجای فشار به آمریکای ناقص برجام برای بازگشت 
به تعهداتش، مدام خواستار تعجیل ایران به انجام مذاکرات هستند. 
همه طرف ها باید بدانند، برجام می بایست برای ایران نتایج ملموس 
داشــته باشد و در عمل، برداشتن تحریمهای غیرقانونی را ببینیم. 
همه طرف ها باید عملا با برداشتن گامهای محکم پایبندی خودشان 
را به برجام ثابت کنند. این وضعیت غیرقابل قبول است که آمریکا 
از یک طرف گاهی حرفهای مثبت میزند و از طرف دیگر تحریمهای 

جدید علیه ایران اعمال می کند. 
وزیر خارجه افــزود: اگر دیگران به تعهدات خودشــان برگردند و 
راستی آزمایی شــود ما نیز آمادگی داریم اقدامات جبرانی خود را 
متوقف کنیم. این کار سختی نیســت که آمریکایی ها به تعهدات 

خودشان بر اساس برجام عمل کنند و سه کشور اروپایی به بی عملی 
خــود پایان دهند. جوزپ بورل در این ملاقات ضمن مرور اقدامات 
اتحادیــه اروپا برای احیاء برجام اظهار داشــت: بنظر من موفقیت 
برجام نه تنها برای ایران و ۱+۴ بلکه برای منطقه و جهان بســیار 
مهم است. شکست برجام و مذاکرات برای هیچ طرفی خوب نیست. 
اتحادیه اروپا همواره از سیاســت و اقدام مخرب ترامپ در خروج از 
برجام انتقاد کرده اســت و در این خصوص شفاف بوده است ولی 
تصمیم دولت جدید آمریکا فصل نوینی برای حفظ و احیاء برجام 
ایجاد کرده است. بورل ضمن ارائه گزارشی از پیشرفت ها و چالش ها 
در وین اظهار داشت: مسئولیت آمریکا نسبت به ایجاد وضعیت فعلی 
روشن اســت اما در عین حال همه طرف ها باید کمک کنند تا به 
نتیجه مرضی الطرفین برســیم. قدم اول در این راستا تعیین زمان 
نشســت وین است. مسئول ارشــد اتحادیه اروپا خواستار اقدامات 

اعتماد ساز از سوی همه طرف ها شد. 
لازم به ذکر است دو طرف در خصوص آخرین تحولات افغانستان 
و همکاریهای فی مابین بویــژه در خصوص پناهندگان و ضرورت 

تشکیل دولت کاملا فراگیر تبادل نظر کردند. 

قانونگــذاران دموکــرات آمریکا بــه دنبال اعتــراض لیبرال های 
مجلس نمایندگان، اعتبــار نظامی یک میلیارد دلاری برای رژیم 
صهیونیســتی را از لایحه بودجه دولــت آمریکا حذف کردند، اما 
رهبــران حزبی قول دادند این مســئله را دوباره مطرح کنند. به 
گزارش ایسنا، به نقل از خبرگزاری رویترز، برخی از دموکرات های 
مجلس نماینــدگان آمریکا بابندی در لایحــه بودجه به منظور 
تامین بودجه مازاد برای اینکه رژیم صهیونیســتی بتواند سامانه 
دفاع موشــکی »گنبد آهنیــن« را مجددا شــارژ کند، مخالفت 
 کردند. شرکت آمریکایی ریتون بسیاری از قطعات گنبد آهنین را 

تولید می کند. 
مجلس نمایندگان آمریکا در حال بحث روی لایحه تامین اعتبار 
دولت فدرال تا سوم دسامبر و افزایش سقف استقراض این کشور 
است. این مناقشه، کمیته قوانین مجلس نمایندگان آمریکا را وادار 
ســاخت تا به مدت کوتاهی جلســه را به تعویق بیندازد، تا اینکه 
رهبران کمیته اعتبارات متعهد شــدند که بودجه سامانه اسرائیل 
را در یک لایحه هزینه کرد دفاعی در اواخر امســال بگنجانند. این 
مســئله ممکن است یک مناقشه دیگر بر ســر کمک نظامی به 
رژیم صهیونیستی ایجاد کند. استنی هویر، رهبر اکثریت مجلس 
نمایندگان آمریکا گفت لایحه ای را به صحن این مجلس می آورد 
که به طور کامل بودجه این ســامانه دفاع موشکی را تامین کند. 
او پیش بینــی کــرد که لایحه مــورد نظرش به تصویب برســد. 

هویــر گفت: ما بایــد این کار را انجام دهیــم... این کاملا حیاتی 
اســت. جمال بومن، از قانونگذاران دموکرات مجلس نمایندگان 
آمریکا که نگران این مســئله بود، پیشتر گفته بود که به اعضای 
 مجلــس نمایندگان فرصت کافی به منظور بررســی این موضوع 

داده نشده است. 
این سیاســتمدار دموکرات به خبرنگاران گفت: مشکل اینجاست 
که رهبری مجلس چیزی را روی میز می گذارد، به ما پنج دقیقه 
فرصــت می دهد تا تصمیم بگیریم که چــه می خواهیم بکنیم و 
بعد ســعی می کند آن را پیش ببرد. بر اســاس گزارش سرویس 
تحقیقات کنگره آمریکا در ســال گذشته، ایالات متحده بیش از 
۱.۶ میلیارد دلار برای توســعه و ســاخت سیستم گنبد آهنین 
به اســرائیل کمک کرده اســت. این بودجه نشان دهنده حمایت 
دائمــی قدرتمند برای کمک به اســرائیل در میان دموکرات ها و 
جمهوری خواهان است. یائیر لاپید، وزیر خارجه رژیم صهیونیستی 
در بیانیــه ای گفت که حذف این بودجــه یک »تعویق فنی« بود 
و اینکه رهبران دموکرات آمریــکا اطمینان داده اند بودجه گنبد 

آهنین به زودی تامین می شود. 
برخی از لیبرال دموکرات ها امســال به سیاست آمریکا - اسرائیل 
اعتــراض کردند و دلیل آن را تلفات فراوان فلســطینی ها پس از 
حمله رژیم صهیونیســتی در ماه مه عنوان کردند. تل آویو اعلام 
کرد، بیشتر ۴۳۵۰ موشک شلیک شده از سمت غزه در جریان این 

درگیری، با رهگیری گنبد آهنین در آسمان منفجر شده است. در 
همین حال مایکل مک کال، از جمهوری خواهان سرشناس کمیته 
روابط خارجی مجلس نماینــدگان آمریکا از رهبری دموکرات ها 
در این مجلس خواســت تا در برنامه ها بــرای حذف بودجه یک 
میلیــارد دلاری گنبد آهنین تجدیدنظر کند، چرا که به گفته او، 
چنین عملی به »توانایی اسرائیل در دفاع از خود لطمه می زند.« 
مایکل مک کال سه شنبه گفت: حمایت دو حزبی قوی برای تامین 
ابزارهایی برای دوست و متحدمان اسرائیل، به منظور دفاع از خود 
در برابــر تهدیدات آینده وجود دارد و مــن از رهبران دموکرات 
می خواهم که در این تصمیم خطرنــاک تجدیدنظر کنند. گنبد 
آهنیــن جان مردم را نجات داد و بــه کاهش تلفات غیرنظامیان 
در درگیری ماه مه منجر شــد که طی آن حماس در غزه بیش از 

۴۰۰۰ راکت به سمت اسرائیل شلیک کرد. 
براســاس گزارش پایگاه خبری هیل، اقدام قانونگذاران دموکرات 
کنگــره آمریکا در حذف این بودجه به منظور تامین اعتبار دولت 
فــدرال آمریــکا در دو ماه آینده بود. بند کمک به ســامانه دفاع 
هوایی گنبد آهنین ابتدا در این لایجه گنجانده شد اما با اعتراض 
لیبرال دموکرات ها حذف شد. درگیری بر سر تامین بودجه گنبد 
آهنین رژیم صهیونیســتی در شــرایطی پیش آمده است که دو 
گروه دموکرات ها شامل میانه روها و ترقی خواهان بر سر زمانبندی 

و حجم دستورکار زیر ساختی دولت بایدن اختلاف نظر دارند.

سیاسی

»میانجی در تهران« ایــن تیتری بود که 
همزمان با سفر »مصطفی الکاظمی« روی 
جلد برخی از روزنامه های ایران نشست 
اما این میانجی در تهران گویا دستِ خالی 
بازگشــته و همچنان منتظر چراغ ســبزِ 
تهــران و ریــاض باقی مانــده هرچند 
»الکاظمی«  بودنــد  معتقد  تحلیلگــران 
بیش از آن کــه نگران تیرگیِ روابط ایران 
و عربستان باشد نگران آینده ی سیاسی 
خود خواهد بود. در کنار این مسئله که به 
گذشته باز می گردد »بلومبرگ« گزارش 
ایرانی  دیپلمات های  »دیــدار  می دهد: 
و ســعودی، نشــانه تلاش برای کاهش 
تنش اســت.« محبعلی، مدیرکل پیشین 
خاورمیانــه وزارت امور خارجه اما معتقد 
است؛ ایرانی ها و عربستانی ها هنوز وارد 
فضای مذاکره نشــده و صرفاً در حال 
ارزیابی طرف مقابل هســتند تا مطمئن 
شــوند تغییرات بین المللی و منطقه ای تا 
چه حد بر موضعگیری های دوطرف تأثیر 

مثبت برجای گذاشته است

بین المللپاکستان

آمریکا

وزیر خارجه پاکستان: 
عجله ای برای به رسمیت شناختن 

طالبان نداریم
وزیر خارجه پاکستان نســبت به بدتر شدن 
وضعیت انسانی افغانستان هشدار داد و اعلام 
کرد، طالبان در اصل با دولت فراگیر افغانستان 
مخالف نیست. به گزارش ایسنا، شاه محمود 
قریشــی، وزیر خارجه پاکســتان در حاشیه 
نشســت های مجمع عمومی سازمان ملل در 
نیویورک در مصاحبه با سایت العربی الجدید، 
نگرانی های کشورش را درباره احتمال گسترش 
دامنه آوارگی و بحران انسانی در افغانستان ابراز 
کرد و گفت، با سقوط ۸۰ هزار قربانی، پاکستان 
بهای سنگینی را در سطح انسانی پرداخت و 
در ســطح اقتصادی نیز بیش از ۱۵۰ میلیارد 
دلار خســارت دید و در چهار دهه اخیر بدون 
هیچ گونه حمایت بین المللی میزبان بیش از 

سه میلیون آواره افغانی است. 
وی در ادامه گفت، البته اگر وضعیت افغانستان 
به شــکل خردمندانه ای مدیریت شــود، یک 
فرصت واقعی برای برقراری صلح و امنیت وجود 
دارد. قریشــی افزود، از نظر پاکستان در حال 
حاضر اولویت با پرهیز از نابســامانی وضعیت 
انسانی اســت. اگر وضعیت انسانی افغانستان 
وخیم شود، پاکستان به شدت آسیب خواهد 
دید چرا که ســیل کثیری از آوارگان افغان به 
این کشور هجوم خواهند آورد و پاکستان هم 
پتانسیل پذیرش این تعداد را ندارد زیرا در حال 
حاضر هم بیش از سه میلیون افغان در پاکستان 
هستند. اگر افغانســتان دچار آشوب و هرج و 
مرج شود سازمان های تروریستی مثل القاعده 
و غیــر آن از وضعیت بهره بــرداری می کنند 
و پاکستان به عنوان همســایه افغانستان در 
راس خواهد بود. وی گفت، پاکستان در مورد 
عملیات خروج زمینی و هوایی )آمریکایی ها، 
خارجی هــا و افغان ها در پی کنترل طالبان بر 
افغانستان( تمامی اقداماتی که انتظار می رفت، 
انجام داد و چالش فعلی وضعیت انسانی است. 
بلوکه شدن حساب های افغانها )در بانک های 
آمریکا و کشــورهای اروپایی( به مقابله با این 
چالش کمکی نمی کند. از طرف دیگر پول ها 
)کمک هــا( به منظور ممانعت از نابســامانی 
وضعیت و نیز حساب های بانکی افغان ها بلوکه 
شده اند و آن ها نمی توانند به پولشان دسترسی 
داشته باشند و این مسئله باید حل شود. تبعات 
فروپاشی اقتصادی در افغانستان در وهله اول 

دامنگیر پاکستان خواهد شد. 
وزیر خارجه پاکســتان ابراز امیدواری کرد که 
دولت افغانستان تمامی اقشار مردمی را شامل 
شود و گفت، رهبران طالبان در اصل با این ایده 
مخالف نیستند. وی تاکید کرد: نمی توان برای 
آن ها نماینــده ای )خارجی( در دولت تحمیل 
کرد اما وجود یک دولت آشتی ضروری است. 
وی درمورد اظهارات عمران خان، نخست وزیر 
پاکســتان که گفته بود برای موافقت طالبان 
با تشکیل دولتی فراگیر میانجیگری می کند، 
گفــت: آنچه نخســت وزیر گفته اســت این 
اســت که ما برای دســتیابی به صلح و ثبات 
در افغانستان پیشنهاد می کنیم یک دولت با 
حضور همه ملت افغانستان وجود داشته باشد. 
درمورد به رسمیت شــناختن دولت طالبان 
نیز قریشی گفت، پاکســتان در حال بررسی 

تحولات است. 
قریشــی در ادامه افزود: گمان نمی کنم کسی 
در به رسمیت شناختن طالبان عجله ای داشته 
باشــد. طالبان هم باید بفهمد اگر خواهان به 
رسمیت شــناخته شدن در سطح بین المللی 
و دریافت کمک است باید حساسیت بیشتری 
نســبت به نظرات و ملاحظــات بین المللی 
داشته باشــند و آن ها را بپذیرد. وزیر خارجه 
پاکستان گفت، حوادث اخیر افغانستان دنیا را 
شگفت زده کرد. تصور بسیاری از کشورها این 
بود که پیشــرفت زیادی در این کشور صورت 
گرفته است. وقتی به دوستان خود می گوییم 
دولت هایی که از آن )طالبان( حمایت می کنند 
غالبا از حمایت مردمی برخوردار نیســتند به 
ما گوش نمی دهند. ما از کســی دفاع نکردیم 
و ســخنگوی طالبان نیســتیم اما آنچه ما به 
عنــوان همســایگان متوجه شــده ایم وجود 
تنش های داخلی، فساد و سوء مدیریت است. 
قریشــی افزود، وقتی تصمیم خروج نظامیان 
آمریکایی از افغانســتان گرفته شــد و مردم 
افغانســتان فهمیدند که این نیروها کشور را 
ترک خواهند کرد، نیروهای امنیتی افغانستان 
متواری شدند. نیروهایی که آموزش دیده و با 
بهترین ســلاح هایی که با بودجه غرب تامین 
شده بود، مجهز شده بودند. این متواری شدن 
۳۰۰ هزار نظامی افغان نشان می دهد که آن ها 
 اعتقاد خود را به رهبری حاکم بر افغانســتان 

از دست داده اند. 
وزیر خارجه پاکستان گفت، مردم افغانستان 
خسته شده اند و خواهان صلح و ثبات هستند 
و دنبال هر شــخص یا دولتی خواهند بود که 
بتواند صلح و ثبات را برقرار کند. بدون شــک 
حقوق برای همه ما و برای هر جامعه متمدنی 
مهم اســت اما اولویت های اصلی نجات، صلح 
و امنیت اســت. قریشــی تاکید کرد، جامعه 
بین الملل باید با طالبان تعامل داشته باشد زیرا 
عملا این طالبان است که بر افغانستان کنترل 
داشــته و بر آن حکومت می کنــد. وی افزود: 
امروز در افغانستان جنگ داخلی وجود ندارد. 
این پول افغانســتان اســت و باید برای مردم 
افغانستان هزینه شود و فکر می کنم که تداوم 
بلوکه حساب های افغان ها کمکی نخواهد کرد. 
از آن ها )کشــورهای غربی( می خواهم که در 
این سیاست ها تجدید نظر کنند. فکر می کنم 
لازم است اســتانداردهایی برای اعتمادسازی 
وضع شــود زیرا این امر کمک خواهد کرد و 
می تواند طالبان را نســبت بــه انجام اقدامات 

مثبت تحریک کند.

یک کارشناس مسائل بین الملل مطرح کرد
مجمع عمومی سازمان ملل؛ 
فرصتی برای گفت وگوهای 

چندجانبه
یک کارشناس مســائل بین الملل تاکید کرد: 
حضور در مجمع عمومی سازمان ملل فرصتی 
اســت که بتوان در کمترین زمان بیشــترین 
بهره برداری را از طریق ملاقات ها با مقامات و یا 
گفتگوهای چند جانبه در مسائل مختلف اعم از 
منطقه ای و بین المللی داشت. حسن بهشتی پور 
در گفتگو با ایسنا، درباره حضور ایران در مجمع 
عمومی سازمان ملل و استفاده از ظرفیت های 
این سازمان و شرکت کنندگان، گفت: معمولا 
مجمع عمومی سازمان ملل فرصتی است برای 
همه کشورها از جمله ایران که در سه بخش از 
آن استفاده کند. نخست اینکه سخنرانی رسمی 
اســت که معمولا در عالی ترین سطح کشورها 
نقطه نظرات بیان می شــود و آخرین تحولات 
بین المللی و منطقه ای مطــرح می گردد و این 
مسئله برای وزیر امور خارجه کشور ما نیز فرصتی 
است که از آن استفاده کند. وی افزود: نکته دیگر 
فرصتی است که در حاشیه مجمع، کنفرانس های 
متعددی از جمله در زمینه خلع سلاح، آب و هوا 
و... برگزار می شود و ایران هم می تواند فعالانه در 
این کنفرانس ها شرکت کرده و دیدگاه های خود 
را مطرح کند. این کارشناس مسائل بین الملل 
همچنین بیان کرد: با توجه به اینکه اکثر مقامات 
در ایــن مجمع شــرکت می کنند گفتگوهای 
دو جانبه فرصت مغتنمی است که با کمترین 
هزینه و پروتکل تشــریفاتی این گفت وگوهای 
دو یا چند جانبه برگزار شــود و حتما هم وزیر 
خارجه کشورمان با همتایان خود یا حتی مقامات 
بالاتر دیدار کرده و در مورد مســائل دو جانبه و 
منطقه ای گفتگو می کند که در کمترین فرصت 

می تواند بیشترین بهره برداری را داشته باشد. 
بهشــتی پور در ادامــه اظهار کــرد: برگزاری 
کنفرانس های مطبوعاتی و یــا گفت وگوهای 
اختصاصی حتما می تواند در بیان دیدگاه های 
کشور ما موثر باشــد، به ویژه اینکه آقای امیر 
عبداللهیان به عنوان نماینده ایران و اولین سفر 
خود به عنوان وزیر خارجه در نیویورک حضور 
دارد و طبیعتا مورد توجه خبرنگاران خواهد بود. 
طبیعتا ایشان پیش بینی های لازم را هم در این 
زمینه داشته و خود را آماده کرده اند. وی در پایان 
گفت: تیم رسانه ای قوی می تواند برنامه ریزی 
برای انجام دیدارها با افراد موثر و یا گفتگوهای 
اختصاصی بســیار کمک کننده باشد، زیرا وزیر 
خارجه یک کشــور می توانــد در این برنامه ها 

تصویرسازی از کشور را به خوبی نشان دهد.

ائتلاف آمریکا: 
حمله هوایی علیه القاعده در ادلب 

کار ما نبود
با وجــود تایید پنتاگون، ائتــلاف ضد داعش 
گفت که حمله هوایی علیه سرکرده تشکیلات 
تروریســتی القاعده در اســتان ادلب سوریه را 
انجام نداده اســت. به گزارش ایسنا، به نقل از 
شبکه خبری روسیا الیوم، وین ماروتو، سخنگوی 
ائتلاف ضد داعش توییت کرد: نیروهای ائتلاف 
ضد داعش حمله نظامی علیه یکی از رهبران 
برجسته تشکیلات القاعده در ادلب سوریه در 
تاریخ ۲۰ ســپتمبر ۲۰۲۱ را انجام ندادند. این 
در حالی است که وزارت دفاع آمریکا )پنتاگون( 
و فرماندهی مرکزی آمریکا پیشتر تاکید کرده 
بودند که آمریکا روز دوشــنبه حمله هوایی را 
علیه یکی از رهبران برجسته القاعده آغاز کرد 
و خبرها حاکی از این هستند که در این عملیات 
بدون وارد آمدن آسیبی به غیرنظامیان هدف زده 
شد. برخی فعالان گزارش دادند: در حمله هوایی 
که با یک فروند پهپاد انجام شــد، یک دستگاه 
خودروی حامل دو فرمانده وابسته به القاعده و 

گروه حراس الدین هدف قرار گرفتند.

فرصت سوزی بزرگ
ادامه از صفحه  اول:

نکته دیگر این است که متن سخنرانی رئیس 
جمهور هیچ نقطه مثبتی نداشــت. متاسفانه 
سهل انگاری وزارت خارجه و مشاوران رئیس 
جمهور به خوبی در تهیه این متن مشهود بود.

کاش به جای تکرار مکررات و گفتن جملاتی 
که بیشتر شبیه ســرتیتر اخبار بود، موضع 
رسمی تر نسبت به مسائل جاری گرفته می شد.

میتوانستند در متن تهیه شده نسبت به مسئله 
افغانستان، اوضاع خاورمیانه و از همه مهمتر 
مسئله مذاکرات وین مواضع جدی بگیرند و 
نسبت به برخی رفتارهای شرکای خارجی اعلام 
موضع کنند.می شد ابتدا در این متن نسبت به 
ادامه مذاکرات، نیاز به رفع تحریم، بازگشت 
پول های بلوکه شده، ادامه همکاری با آژانس 
انرژی اتمی، مسئله نفت و انرژی و روابط تهران 
با همسایگان نظرات قاطع خود را بیان کنیم و 
سپس در قدم دوم به سراغ مسئله افغانستان، 
وضعیت یمن و سوریه برویم و در پایان نسبت 

به شرایط پاندمی در جهان حرف بزنیم. 
اما متاسفانه این فرصت طلایی را به راحتی 
ازدست دادیم.کسی هم مسئولیتش را به عهده 
نمی گیرد و به نظر می رسد در سال های آینده 
هم همین روش را پیش میگیریم. سال های 84 
تا 92 را به یاد بیاورید که چگونه به راحتی 
همین فرصت ها به تهدید تبدیل میشدند و 
نتیجه آن رفتار چــه بود. اگر رئیس جمهور 
نتواند مقتدرانه مواضع کشور را بگوید تیم 
مذاکره کننده نیز توانایی هدایت و پیشــبرد 

مذاکرات به نفع کشور را ندارد.
کاش مشــاوران و مقامات وزارت خارجه 
 تلاش بیشــتری کنند تا اینگونه فرصت ها 

از دست نرود.
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حذف کمک نظامی به رژیم صهیونیستی از لایحه بودجه آمریکا


